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Abstract 

 

This paper discusses the influence of the geopolitical theory of the German geopolitician Karl 

Haushofer on the worldview of the Georgian scholar and geopolitician Alexander Nikuradze. The 

aim of the paper is to outline how Nikuradze assimilated Haushofer's theory and turned it into a 

tool for the geopolitical self-representation of the Caucasus. The research uses the methods of the 

history of political ideas, contextual analysis and comparative analysis.  

As a result of the study of Nikuradze's works, it became clear that the scholar adapted Haushofer's 

geopolitical paradigms to the national context. The adaptation of the functional logic of living 

space, ethno-geographical and cultural elements in Nikuradze's texts is particularly noteworthy. 

The study shows that the scholar attempted to bring the region into the sphere of Nazi interests 

in order to distance himself from the Soviet Union and subsequently restore Georgia's political 

independence, while using geopolitical arguments to legitimise German interests in the region. 

 

Key Words: Karl Haushofer, Alexander Nikuradze, geopolitical theory, national interests, 

National Socialism, living space, continental bloc, pan-ideas. 
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Abstract 

 

In dieser Masterarbeit wird der Einfluss der geopolitischen Theorie des deutschen Geopolitikers 

Karl Haushofer auf die Weltanschauung des georgischen Wissenschaftlers und Geopolitikers 

Alexander Nikuradze erörtert. Ziel ist es, aufzuzeigen, wie Nikuradze Haushofers Theorie aufgriff 

und sie als Instrument zur geopolitischen Selbstdarstellung des Kaukasus nutzte. Die 

Untersuchung benutzt Methoden aus der politischen Ideengeschichte, der kontextuellen Analyse 

und der vergleichenden Analyse. 

Die Analyse von Nikuradzes Werken hat ergeben, dass der Wissenschaftler die geopolitischen 

Konzepte Haushofers an den nationalen Kontext angepasst hat. Besonders bemerkenswert ist 

dabei die Anpassung der funktionalen Logik des Lebensraums sowie der ethnisch-geographischen 

und kulturellen Elemente in Nikuradzes Texten. Die Studie zeigt, dass Nikuradze versuchte, die 

Region in die Sphäre nationalsozialistischer Interessen zu integrieren, um sich von der 

Sowjetunion zu distanzieren und die politische Unabhängigkeit Georgiens wiederherzustellen. 

Dabei nutzte er geopolitische Argumente, um deutsche Interessen in der Region zu legitimieren. 

 

Schlüsselwörter: Karl Haushofer, Alexander Nikuradze, geopolitische Theorie, nationale 

Interessen, Nationalsozialismus, Lebensraum, Kontinentalblock, Pan-Ideen. 

 

 

 

 

 

 


